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The basic beliefs of a religion are those that form the thoughts, feelings, actions and the entire attitude of its followers towards the world around them and their fellow men. 

  

1. All followers of orthodox Hinduism believe in a sole God, a single reality that is simultaneously transcendent and immanent, as much Creator as creation. The different manifestations such as Siva, Lord Rama, Krishna etc., are not more than different aspects of one single reality, a single omnipotent God, omniscient, and omnipresent. A mystery which is possible to know only and solely through direct communion. 
  
2. All followers of Hinduism believe in the divinity and infallibility of its sacred revealed scriptures, the four Vedas,the Rig Veda, Sama Veda, Atharva Veda and Yajur Veda, as well as of all the Vedic literature, which forms the very base of the transcendental building of the universal religion of Sanatana-dharma.

3. All followers of Hinduism believe that the universe follows an infinite cyclic process of creation, preservation and dissolution, just as it is affirmed in the holy Bhagavad-gita (8.18):

avyaktad vyaktayah sarvah
prabhavanty ahar-agame
ratry-agame praliyante
tatraivavyakta-samjnake

"When a new day of Brahma begins, all becomes manifested from the unmanifest, and after nightfall all comes back and melts into the unmanifest."

4. All followers of Hinduism  believe in the law of karma or the law of cause and effect, according to which, every individual is completely responsible for his future. Everyone creates his own destiny, through his actions on the mental level in the form of his thoughts, on the verbal level by his words, and on the gross physical level by his bodily actions.


5. All followers of Hinduism believe in reincarnation. That is, they believe that the soul goes through an educative process of transmigration of repeated births and deaths, replacing its old bodies for new ones. They also believe that final liberation or moksha awaits every soul in the end, as it is expressed in the holy Bhagavad-gita (2.13):

dehino 'smin yatha dehe
kaumaram yauvanam jara
tatha dehantara-praptir
dhiras tatra na muhyati

"Just as the embodied soul passes in the present body from childhood to youth, and later to old age, it passes to another body at the moment of death. A reasonable person is not confused by such changes."


6. All followers of Hinduism believe in a great number of very exalted and powerful entities, which are invisible to the material senses, called Devas or Gods. They also firmly believe that different rituals, such as worship in the temple and the different sacraments, produce a profound communion between humanity and these Devas.

7. Hinduism believes that a guru or a bona fide spiritual master is indispensable for any follower of Hinduism, and that without accepting the refuge of a spiritual master it is impossible to advance spiritually. This is confirmed in the holy Bhagavad-gita (4.34):

tad viddhi pranipatena
pariprasnena sevaya
upadeksyanti te jnanam
jnaninas tattva-darsinah

"Make efforts to understand the Truth by approaching an authentic spiritual master, asking questions from him submissively and serving him.  The self-realized being can give you wisdom because he has seen the Truth."

8. All followers of Hinduism believe that life, in all its different manifestations, is sacred, and therefore is worthy of being respected, loved and worshipped.  For this reason, they do not accept the killing of animals or the consumption of their meat, nor do they accept the harming of any living being in action,word or thought.

9. All followers of Hinduism do not accept only one unique religion as the owner and master of God, or the Truth. On the contrary, they understand that we all exist on different levels of evolution and distinct levels of development in our path towards the realization of the Absolute Truth. Therefore, Hinduism as a religion accepts, tolerates and respects with comprehension every belief, faith or religion and expects the same or a similar attitude from other religions towards itself.

The Rig Veda expresses our attitude towards other religions by saying: "Aano BhadrahÌ£ kritavo yÄ�ntu vishwatah"... Which means, "Allow any noble idea to come to us from whatever direction"... This phrase contains the true attitude of Sanatana-dharma and of the truly religious man.

10. Every follower of Hinduism respects equally all saints and prophets from every religion.  
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Pancha Nitya Karmas is a Sanskrit term that means, "The five perpetual duties of every Hindu." By living according to these noble religious principles spiritualized our religious life and we come to the realization of our own divine nature. It is the duty of the parents and elder members of the family to inculcate in their children these simple principles that will allow them to grow up with a strong religious and spiritual base. 

  

1. Upasana: Worship in the altar at home or in the temple. 
It refers to the religious education that the children receive at home, through the example of the adults, who teach them to duly carry out their rituals at the home altar on a daily basis.

2. Utsava: Holy days. 
Participation in the different festivals of Hinduism, as well as the participation on the holy days, is impressed upon the children, both at home and in the temple. Utsava also includes fasting on Ekadasi, as well as attending the temple during festivities.

3. Dharma: Living a virtuous life. 
It is impressed upon the children to live a life of high moral and ethical values; to comply with ones duty and to maintain good behavior; to respect their elders and the sannyasis; to follow a life of respect for religious values, especially to maintain the principle of ahimsa, or not to damage or hurt any living being in thought, word or action; teaching the children and youth about Hinduism, its holy scriptures and the exemplary lives of its great saints and masters. These are instruments for the development, evolution and maturity of future generations.


4. Tirthayatra: Pilgrimage. 
The children are exposed to the value of making pilgrimages to holy places and temples, with the objective of receiving benedictions and inspiration from holy persons through darshan. It is important that the children acquire religious and spiritual values while making such voyages, where the central focus is not the satisfaction of the senses but God, the guru and the religion.

5. Samskara: Rites and ceremonies of passage. 
The children are taught to observe the different sacraments of Hinduism, which sanctify and emphasize the diverse transitions in one's life. It is important to impress upon the children, from a young age, the meanings of the sacraments and affection towards their tradition, culture and religion. 
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If the parents emphasize only these five principles in the education of their children, it can be considered that they have complied with their spiritual duty of educating their children within the framework of Hinduism and the Vedic tradition. 

  

1. Sarva Brahman: Children have to be educated on the basis of the existence of one and only one God, one reality that is at the same time transcendental and immanent, creator and unmanifest reality; creator, preserver and destroyer of all. All the different and innumerable manifestations such as Shiva, Rama, Krishna etc. are not more than different aspects of the same one God or omnipotent, omniscient and omnipresent reality. They have to be taught about tolerance and respect which is due any form of worship, the divine nature of the soul, and the truth that the one God is worshipped by different forms and names.




2. Mandira: It is very important to teach children about the importance of attendance at a temple or mandira in order to make it possible to open the adequate spiritual channels in them during ceremonies and sacraments.

3. Karma: Children have to be educated in such a way that they will understand that there is  divine justice in the form of the divine law of cause and effect; that is to say, any action, word or thought has a reaction of a similar character. This education contributes to the creation of a compassionate character and responsibility in our way of acting in life.

4. Moksha: It is necessary to inculcate in our children an understanding of what is really important in this life; that is,  after a great number of reincarnations where he enjoys and suffers the results of his actions, each soul will be liberated and  realize his true divine nature.
5. Veda, guru: It is important to inculcate in our children a feeling of respect and veneration for the Vedas. The holy revealed Vedic scriptures have to be their companions throughout their entire lives, and they have to learn to respect and follow the principles they find in them. We must inculcate in every child a deep respect for the guru or spiritual master and the knowledge that without his guidance and direction, true advancement and development in spiritual life is impossible. 
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The five Kutumba Sadhana are the five guidelines or instructions specially for parents. They inform parents about the most important points regarding teaching their beloved children the path of Hinduism, both verbally and through personal example. It is very important to understand that the responsibility of being a father or mother goes far beyond providing food, education, clothing and maintenance of children; the responsibility for moral, ethical, religious and spiritual education falls squarely on parents and guardians, as it something that is learned at home. 

  

1. Dharmachara- more than words and sermons, our personal example is what influences the lives of our children. Whatever they see during their childhood will be the things that will influence their lives. Never argue or fight in front of the children. It is essential that parents maintain the four basic principles of religious life: no intoxication, no meat eating, avoidance of games of chance and illicit sex. It is very advisable that parents respect tradition in front of the children, with the father wearing a dhoti and the mother a sari, and both parents showing respect to God, the guru and the spiritual authorities.



2. Dharma Svagriha- parents should establish at home a separate place for the worship of God, and the study of the scriptures, and meditation. The best arrangement would be to have a separate room for this purpose. Display photographs of the family guru, as well as saints and sages that inspire us. It is important to maintain at home a place that will be a refuge dedicated only to spiritual and religious life.

3. Dharma Sambhashana- parents must make efforts to converse about religion and spiritual subjects, so that children can learn to contemplate and see life from a spiritual perspective.

4. Dharma Svadhyaya- parents who wish to educate their children within the tradition of the Vedic culture have to dedicate themselves to their own spiritual development and evolution by studying the revealed Vedic scriptures systematically and attending  the temple, lectures and conferences of the guru or senior swamis. In order to educate them we have to educate ourselves first.

5. Dharma Sanga- parents and householders must choose a spiritual master or a guru, follow his guidance and instructions and help serve his lineage. A spiritual master offers the family his guidance, direction, advice and blessings.   


	Десять основных положений индуизма.
Основные положения религии – это положения, формирующие мысли, чувства, поступки и отношение ее последователей к окружающему миру и другим людям.


1. Все последователи ортодоксального индуизма верят в единого Бога, который есть единственная действительность, одновременно трансцендентная и имманентная, столь же творец, сколь и творение. Разные воплощения, такие как Шива, Господь Рама, Кришна и т.д. – не более, чем разные ипостаси единой действительности, единого всемогущего, всеведующего и вездесущего Бога. Эту тайну возможно познать лишь через прямое причащение Богу. 
2. Все последователи индуизма верят в божественность и непогрешимость священных книг индуизма, четырех божественных откровений Вед: Ригведы, Самаведы, Атхарваведы и Яджурведы – а также всей ведической литературы, которая образует фундамент духовного здания Универсальнойй Религии санатана-дхарма.

3. Все последователи индуизма верят, что вселенная пребывает в бесконечном циклическом процессе создания, сохранения и разрушения, как утверждается в священной «Бхагавад-Гите» (8.18):

avyaktad vyaktayah sarvah
prabhavanty ahar-agame
ratry-agame praliyante
tatraivavyakta-samjnake
«При наступлении дня из непроявленного все проявленное возникает; 
при наступлении ночи оно исчезает в том, что непроявленным именуют» (перевод с санскрита Б.Л. Смирнова).

4. Все последователи индуизма верят в закон кармы, или закон причины и следствия, согласно которому каждый человек несет полную ответственность за свое будущее. Каждый творит собственную судьбу своими поступками, на ментальном уровне - в форме мыслей, на вербальном уровне - в форме слов, а на низшем физическом уровне – в форме телесных действий.

5. Все последователи индуизма верят в реинкарнацию. То есть, они верят, что душа получает уроки, проходя процесс переселения, повторяющихся рождений и смертей, меняя старые тела на новые. Они также верят, что в конце концов каждую душу ожидает окончательное освобождение (мокша), как сказано в священной «Бхагавад-Гите» (2.13):

dehino 'smin yatha dehe
kaumaram yauvanam jara
tatha dehantara-praptir
dhiras tatra na muhyati
«Как в этом теле сменяется детство на юность, зрелость и старость,
так воплощенный сменяет тела; мудрец не смущается этим» (перевод с санскрита Б.Л. Смирнова).

6. Все последователи индуизма верят в огромное число возвышенных и могущественных существ, незримых обычному глазу, которые называются дэвы (боги). Они твердо верят, что различные ритуалы, например поклонение в храме и разные таинства, создают глубочайшую связь между людьми и этими дэвами.

7. В индуизме считается, что гуру, или истинный духовный наставник, необходим каждому последователю индуизма,ведь  без того, чтобы отдать себя под покровительство духовного наставника, невозможно духовное развитие. Это подтверждает священная «Бхагавад-Гита» (4.34):


 tad viddhi pranipatena
pariprasnena sevaya
upadeksyanti te jnanam
jnaninas tattva-darsinah
«Это познай вопрошением и почитанием, к стопам припадая гуру. Мудрые, зрящие истину, посвятят тебя в мудрость» (перевод с санскрита Б.Л. Смирнова).

8. Все последователи индуизма верят, что жизнь во всех ее многообразных проявлениях священна, а стало быть достойна уважения, любви и почитания. По этой причине они не признают убийства животных и употребления в пищу их мяса, а также причинения вреда любому живому существу делом, словом или мыслью.

9. Последователи индуизма не считают лишь одну религию вместилищем Бога и истины. Напротив, они понимают, что все мы находимся на разных уровнях развития на нашем пути к реализации Абсолютной Истины. Поэтому индуизм как религия с уважением, терпимостью и пониманием принимает каждое убеждение, веру и религию и ждет от других религий такого же или сходного отношения к себе.

Ригведа (1.89.1) выражает наше отношение к другим религиям словами "Aano BhadrahÌ£ kritavo yÄ�ntu vishwatah...", что значит «да придут к нам со всех сторон прекрасные силы духа…» (пер. с санскр. Т.Я. Елизаренковой). Эти слова заключают истинное воззрение санатана-дхармы и истинно религиозного человека.

10. Каждый последователь индуизма одинаково чтит всех святых и пророков каждой религии.

Панча-нитья-кармы – пять обязанностей индуса

Панча-нитья-кармы – это санскритский термин, означающий «пять постоянных обязанностей каждого индуса». Когда мы живем согласно этим высоким религиозным принципам, наша религиозная жизнь становится более духовной, и мы приходим к осознанию своей божественной природы. Долг родителей и старших членов семьи – прививать детям эти простые правила, чтобы они росли на прочном религиозном и духовном фундаменте.

1. Упасана: богослужение на домашнем алтаре или в храме. 
Это понятие означает религиозное образование, которое дети получают дома, когда взрослые на собственном примере учат их должным образом выполнять ежедневные ритуалы на домашнем алтаре.

2. Утсава: священные дни.
Детей привлекают к участию в различных индуистских праздниках и священных днях как дома, так и в храме. Утсава также включает соблюдение поста в экадаши и посещение храма в празднечные дни.
3. Дхарма: добродетельная жизнь.
Детей приучают жить в соответствии с высокими моральными и этическими ценностями, выполнять свой долг и хорошо себя вести, уважать старших и санньясинов, чтить религиозные ценности, особенно принцип ахимсы – непричинение вреда ни одному живому существу мыслью, словом или делом. Детям и молодежи рассказывают об индуизме, священных книгах и образцовой жизни великих святых и духовных мастеров. В этом состоят средства развития и воспитания будущих поколений.
4. Тиртхаятра: поломничество.
Детям объясняют важность совершения поломничества в святые места и храмы с целью получить благословение или вдохновение от святых через даршан. Важно, чтобы дети прониклись религиозными и духовными ценностями во время таких путешествий, где главное –не чувственная информация, а Бог, гуру и религия. 
5. Самскара: ритуалы и обряды перехода.
Детей учат соблюдать различные индуистские таинства, освящающие разные значимые моменты жизни человека и придающие им особое значение. Важно с самых ранних лет  объяснять детям значение этих таинств и прививать им любовь к своим традициям, культуре и религии.

Панча-шраддха – пять важных принципов религии санатана-дхарма
Если в воспитании своих детей родители придают значение лишь этим пяти принципам, можно считать, что они выполнили свой духовный долг, воспитав своих детей в рамках индуизма и ведической традиции.

1. Сарва Брахман: детей необходимо воспитывать на основании того, что существует лишь один, единый Бог, который есть единственная действительность, одновременно трансцендентная и имманентная, столь же творец, сколь и творение, творец, сохранитель и разрушитель всего. Все разнообразные и бесчисленные воплощения, такие как Шива, Рама, Кришна и т.д. – не более чем разные ипостаси единого Бога, единой всемогущей, всеведующей и вездесущей действительности.  Детей необходимо учить терпимости и уважению к любым формам поклонения, рассказывать им о божественной природе души и о той истине, что единого Бога чтят по-разному и под разными именами.
2. Мандира: необходимо объяснить детям важность посещения храма (мандиры), чтобы можно было открыть в них соответствующие духовные каналы во время служб и таинств.
3. Карма: Необходимо воспитывать детей таким образом, чтобы они понимали, что существует божественная справедливость в форме божественного закона причины и следствия, то есть любой поступок, слово или мысль вызывает соответствующую ответную реакцию. Такое воспитание способствует развитию в детях сострадания и ответственности за свои действия. 
4. Мокша: необходимо привить детям понимание того, что на самом деле важно в жизни, а именно, что после огромного числа реинкарнаций, в которых человек наслаждается или мучается последствиями своих поступков, каждая душа получит окончательное освобождение и реализует свою божественную природу.


5. Гуру, Веда: важно привить детям чувство почтения к Ведам. Священные книги, божественные откровения Веды, должны стать их спутниками на всю жизнь, и дети должны научиться уважать принципы, которые они находят в Ведах, и следовать им. Мы должны привить каждому ребенку глубокое почтение к гуру, или духовному наставнику, и понимание, что без руководства и наставления гуру настоящие рост и развитие в духовной жизни невозможны.
Панча-кутумба-садхана
Пять кутумба-садхан – это пять специальных советов или рекомендаций родителям. Они сообщают родителям пять самых важных правил воспитания своих возлюбленных детей на пути индуизма, как словесно, так и собственным примером. Важно понимать, что обязанности отца и матери не ограничиваются только тем, чтобы обеспечивать детям пищу, образование, одежду и уход. Ответственность за моральное, этическое, религиозное и духовное воспитание детей всецело ложится на родителей и опекунов, поскольку такие вещи прививаются дома.

1. Дхармачара – гораздо сильнее слов и проповедей на жизнь детей влияет наш личный пример. Именно виденное в детстве окажет влияние на их последующую жизнь. Никогда не спорьте и не ругайтесь в присутствии детей. Необходимо, чтобы родители следовали четырем основным принципам религиозной жизни: не принимать одурманивающих веществ, не употреблять в пищу мясо, избегать азартных игр и внебрачных половых связей. Весьма желательно, чтобы родители соблюдали традиции: отец должен носить дхоти, а мать – сари, и оба родителя должны почитать Бога, гуру и духовных наставников.

2. Дхарма-Свагриха – родители должны устроить дома отдельное место для поклонения Богу, изучения священных книг и медитации. Лучше всего отвести для этой цели отдельную комнату. Поместите там фотографии своего семейного гуру, а также святых и мудрецов, служащих для вас источником вдохновения. Важно, чтобы дома было место, служащее пристанищем для религиозной и духовной жизни.


3. Дхарма-самбхашана – родители должны стараться разговаривать на религиозные и духовные темы, чтобы дети смогли научиться размышлять на эти темы и смотреть на жизнь с духовной стороны.

4. Дхарма-Свадхьяя – родители, желающие воспитывать детей в традициях ведической культуры, должны заниматься собственным духовным развитием, систематически изучая божественные откровения, книги Веды, и посещая храм, лекции и конференции гуру или старших свами. Чтобы воспитывать наших детей, мы должны сначала воспитать себя.


5. Дхарма-санга – родители и главы семей должны выбрать духовного наставника (гуру), следовать его наставлениям и помогать служить его духовной линии. Духовный наставник наставляет и направляет семью, дает ей свой совет и благословение.




